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U nás v kraji
www.khk.cz květen 2024

Milí 
spoluobčané,
konce a začát-
ky roku bývají 
spojeny s velkým 
bilancováním 
a plány. To zásad-
ní se ale odehrává nyní v průběhu 
celého roku. 
 Obdobně je to i ve veřejném 
životě, kdy je třeba nejprve po-
jmenovat problémy nebo zámě-
ry na krajské a obecní úrovni 
a připravit projekty, než dojde 
k vlastní realizaci. A o tom, zda se 
to celé nakonec vůbec provede, zda 
úspěšně, včas či případně dříve, 
však často rozhoduje různorodost 
a schopnost spolupráce mezi kra-
jem, státem a obcemi.
 Osobně jsem proto moc rád, že 
se mi díky osobní úzké komunikaci 
a spolupráci s jednotlivými starosty 
na straně jedné a současně se stá-
tem na straně druhé daří efektivně 
řešit nebo smysluplně ovlivňovat 
nejrůznější problémy či záměry 
obcí a měst našeho regionu. 

Slovo hejtmana

 Například prostřednictvím 
sdružování finančních prostředků 
obcí, kraje a státu dokážeme usku-
tečnit výstavbu nových, popřípadě 
rozšíření stávajících kapacit v ob-
lasti sociálních služeb či vzdělává-
ní, revitalizaci historicky cenných 
objektů, které mohou sloužit pro 
společenské, kulturní a vzdělávací 
aktivity nebo třeba výjezdových 
základen pro složky integrované-
ho záchranného systému, na což 
by samotné rozpočty obcí nebo 
kraje nestačily.  
 Aktuálně mi z tohoto pohledu 
dělají velkou radost probíhají-
cí nebo připravované společné 
investice kraje a obcí do domovů 
pro seniory v Novém Bydžově, 
Nové Pace, Broumově nebo v Hos-
tinném, významný je i příslib 
finanční podpory kraje Jaroměři 
při naplňování podmínky pro čer-
pání 1,2 miliardy korun od státu 
na záchranu havarijního stavu 
vybraných objektů pevnostní části 
Josefova nebo zásadní navýšení 
finančních prostředků dotačního 

programu na obnovu venkova, 
který slouží k spolufinancování 
nejrůznějších dílčích investic obcí.
 Moje intervence na revitalizaci 
památkově chráněné nádražní bu-
dovy v Jaroměři a rekonstrukci hy-
gienického zázemí na železničních 
stanicích v Častolovicích, Hronově 
a v Malých Svatoňovicích zname-
nala jejich zařazení do letošního 
investičního plánu Správy železnic. 
 Za neméně úspěšné považuji 
i výsledky dlouhodobých vyjed-
návání se státem, potažmo ŘSD, 
kdy se podařilo změnit státem za-
mýšlené posunutí nebo podpořit 
neodkladnost některých zásad-
ních dopravních investic. Stavba 
obchvatu Náchoda díky tomu tedy 
opravdu započne letos a ze strany 
státu mám rovněž příslib, že bude 
uděláno vše proto, aby i rychnov-
ský obchvat začal dle původního 
plánu – tedy v roce 2025. 
 Společně se starostou Nové-
ho Města nad Metují Milanem 
Slavíkem se snažíme vyjednat 
s ministerstvem kultury případné 

převzetí novoměstského zámku 
do péče státu. Věřím, že to přinese 
výsledky.

Takovýchto příkladů bych 
mohl vyjmenovat celou řadu. 
Mnohdy to nejsou jenom ty 
zásadní strategické záležitosti, ale 
každodenní osobní setkávání se 
i s dílčími problémy, které pova-
žuji pro svou práci, jejímž cílem 
je zdravý rozvoj našeho kraje, 
za neméně důležité.
 Závěrem si dovolím poděkovat 
za spolupráci nejen starostům 
z našeho kraje, ale všem, kteří 
pracují na jakékoliv úrovni státní 
správy a kteří vidí v naší veřejné 
práci především úkol řešit problé-
my občanů a mají snahu k tomu 
vést konstruktivní diskusi či se 
společně podílet na řešení. 
 Vám všem přeji krásné májové 
dny naplněné energií, která pomů-
že posunout či rozproudit všechny 
vaše osobní záměry a projekty 
směrem, který si přejete.

Martin Červíček
hejtman Královéhradeckého kraje

Královéhradecký kraj ocenil významné osobnosti z regionu
Letošní laureáti působí 

v oblasti sportu, školství, ze-
mědělství, sociálních služeb, 
vědy i umění. In memoriam 
získal Medaili Královéhradec-
kého kraje I. stupně uznávaný 
zoolog a „legenda Krkonoš“ Jiří 
Flousek. 

Dvacet osobností vzešlo z de-
sítek nominací od představitelů 
kraje, městských a obecních 
samospráv, ale i z řad veřejnosti. 
Jednotlivé nominace zhodnotila 
Rada Královéhradeckého kraje 
a následně výběr schválili kraj-
ští zastupitelé. | 
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Budoucí podoba křižovatky U voříšku.

Z ReGIonU

V průmyslové zóně na Rychnovsku začne stavba nové okružní 
křižovatky. Zlepší bezpečnost dopravy

Začátkem letošního června 
začne stavba nové okružní křižo-
vatky U Voříšku na Rychnovsku 
v rámci podpory Průmyslové 
zóny Solnice–Kvasiny. Jedná se 
o investici Královéhradeckého 
kraje, která má především zvýšit 
bezpečnost a plynulost silničního 
provozu na trase Častolovice–Sol-
nice.

Křižovatka U Voříšku leží 
na velmi zatížené silnici mezi 
Solnicí a Častolovicemi a jedná se 
o velmi nebezpečný úsek. Krajská 
investice do stavby kruhové ob-
jezdu zklidní a zkvalitní dopravu 
v této části Rychnovska.

V současné době probíhá 
výběrové řízení na zhotovitele 
stavebních prací, předpoklad 
pro zahájení stavebních prací je 
nejpozději v červnu letošního 
roku a potrvají minimálně přes 
celé léto. Stavbaři zde vybudují 
jednopruhovou okružní křižo-
vatku se čtyřmi výjezdy a vnějším 
průměrem 46 metrů. Zpevněný 

prstenec křižovatky bude mít šíř-
ku 2,5 metrů, jízdní pás šest metrů. 
Vjezdové větve budou v šíři pěti 
metrů, výjezdové 5,5 metrů.

V projektu se také počítá 
s opravou povrchu vozovky zhruba 
v délce 750 metrů až na začátek 
obchvatu Domašína, dále s přelož-

kou vodovodního řadu, přípravou 
území pro nové umístění pyrámu, 
který je prohlášenou kulturní 
památkou v Ústředním sezna-
mu kulturních památek České 
republiky. 

Předpokládané náklady celé 
investice jsou ve výši 45 milio-
nů korun a plně je hradí dotace 
z finančních prostředků SFDI. 
Přípravu, administraci a realiza-
ci této významné investiční akce 
kompletně zajišťuje oddělení 
průmyslových zón krajského 
Centra investic, rozvoje a ino-
vací.

Investiční akce je součástí 
projektu Rozšíření strategické 
průmyslové zóny Solnice–Kvasi-
ny a zlepšení veřejné infrastruk-
tury v královéhradeckém regio-
nu. Projekt se rozběhl na základě 
vládního usnesení a podepsa-
ného memoranda mezi společ-
ností Škoda Auto, Vládou České 
republiky a Královéhradeckým 
krajem. |

Zapojení regionálního školství do programu Erasmus+ je nyní snadnější
Nová role krajů jakožto ko-

ordinátorů projektů Erasmus+ 
zajišťuje větší podporu kvality 
a inovací ve vzdělávacích institu-
cích na regionální úrovni. První 
výsledky lze vidět na příkladech 
Královéhradeckého a Moravsko-
slezského kraje, které jako první 
získaly akreditaci pro svá konsor-
cia středních škol.

„Máme jedinečnou příležitost 
nabídnout kterémukoli žákovi či 
žákyni zkušenost, která jim může 
změnit život. Chceme usnadnit 
školám účast v mezinárodním 
vzdělávání a umožnit dětem ze 
znevýhodněného nebo nemotivo-
vaného prostředí, které se svými 
rodinami nemohou cestovat 
a nemají snadný přístup k cizím 
jazykům, zapojit se. Pro ně je účast 
v programu skutečnou životní 
šancí. Mezi školami chceme pod-
porovat partnerství namísto kon-

kurence,“ zhodnotil motivaci kraje 
k tomuto kroku Arnošt Štěpánek, 
náměstek hejtmana Královéhra-
deckého kraje. 

Program Erasmus+ podporu-
je široké spektrum organizací 

i jednotlivců a je dostupný pro 
všechny stupně vzdělávání napříč 
českými regiony. Stále ve větší 
míře se zapojují mateřské, základ-
ní a střední školy. Mezinárodní 
vzdělávání znamená pro regio-

nální školství výrazné zlepšení 
kvality výuky či snazší naplňování 
strategických cílů. Školám však 
mohou v zapojení bránit obavy 
z administrativní náročnosti nebo 
z nedostatečných personálních 
kapacit.  

Ideálním řešením je zapoje-
ní škol skrze svého zřizovatele, 
například kraje. Kraj zastřeší 
všechny své zřizované školy 
prostřednictvím konsorcia. To se 
může akreditovat a získat garanci 
pravidelného fi nancování me-
zinárodních výjezdů až do roku 
2027. 

Jedním z prvních regionů, kte-
rý úspěšně vytvořil akreditované 
konsorcium, konkrétně zaměře-
né na odborné školy, je Králo-
véhradecký kraj. Ten řízením 
projektu pověřil Královéhradecký 
krajský institut pro vzdělávání 
a inovace. |
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Pevnost Josefov získá v horizontu deseti let od státu, kraje 
i města peníze na záchranu 

Krajští zastupitelé schválili 
dohodu mezi ministerstvy pro 
místní rozvoj a kultury, Ústec-
kým a Královéhradeckým krajem 
a městy Terezín a Jaroměř, v níž 
se všechny subjekty zavazují 
v horizontu následujících deseti 
let společně financovat záchranu 
obou barokních pevností. Kraj se 
na ní bude podílet částkou až  
50 milionů korun ročně.

„Dostali jsme nabídku od stá-
tu na odstranění dlouho neřeše-
ného havarijního stavu pevnosti 
Josefov, a té využijeme. Vnímám 
to jako naplnění naší spole-
čenské odpovědnosti. Od státu 
můžeme získat v součtu až 1,2 
miliardy korun, ale město Jaro-
měř a Královéhradecký kraj se 
na záchraně budou také finanč-
ně podílet a k tomuto objemu 
peněz přidají spolufinancování 
ve výši až 30 %. Současně se po-
vede klíčová debata s odborníky, 
vedením města i místními oby-
vateli o tom, jak co nejefektivněji 
objekty v pevnostním městě 
po odstranění nejzávažnějších 
škod využít,“ uvedl hejtman Mar-
tin Červíček. 

Na základě rozhodnutí vlády 
z loňského roku Ministerstvo pro 
místní rozvoj ČR nově připraví 
a následně v letech 2024–2033 bude 
realizovat Systémový program 
obnovy a rozvoje pevnostních měst 
Terezín a Josefov. Ten bude zaměřen 
na opravu a údržbu historických 
objektů obou měst, primárně 
fortifikací, a to jejich nadzemních 
a podzemních částí, včetně nezbyt-
ně souvisejících venkovních ploch. 
V pozdější fázi může být program 
případně zaměřen na rozvoj histo-
rických objektů a přípravu souvise-
jící projektové dokumentace. 

Finanční podpora tohoto pro-
gramu ze strany státu bude činit 
maximálně 1,2 miliardy korun, 
maximálně však 120 milionů pro 
obě města ročně. Dotační program 
by měl vzniknout do června. Minis-
terstvo se také zavázalo hledat pod-
poru pro opravu pevnostních měst 
v rámci spolupráce s jinými resorty 
a vyjednávat možnost podpory ze 
strany Evropské unie. 

Ministerstvo kultury ČR v letech 
2024–2028 posílí již existující 
Havarijní program o částku 1,384 
miliardy korun. Tyto peníze jsou 
určené na opravu šesti konkrét-

ních objektů, a to čtyř v Terezíně 
a dvou v Josefově – konkrétně se 
jedná o Čtvercová kasárna a býva-
lou Vojenskou nemocnici. 

„Z programu ministerstva pro 
místní rozvoj můžeme získat až 
600 milionů korun na opravu celé 
pevnosti. Ministerstvo kultury 
pak během pěti let bude podpo-
rovat projekty na opravu dvou 
konkrétních objektů částkou až 
520 milionů korun, přičemž podíl 
města a kraje na těchto projektech 
bude dohromady činit 130 milionů 
korun. Finance půjdou na staveb-
ní obnovu a restaurování obou 
kulturních památek. Je to pro kraj 
i město obrovská příležitost a vě-
řím, že se podaří z Josefova vytvořit 
klenot barokní architektury, který 
bude mít široké využití nejen pro 
turisty, ale také pro místní obyvate-
le,“ uvedla náměstkyně pro kulturu 
Martina Berdychová. 

Žadatelem o dotace ze státních 
programů na podporu pevnost-
ního města Josefov bude město 
Jaroměř. Královéhradecký kraj 
poskytne městu příspěvek na spo-
lufinancování projektů, a to ročně 
až do výše 50 milionů korun. |

Počet výjezdových základen pro záchranáře i hasiče se výrazně zvýší 
V Královéhradeckém kraji 

by v následujících letech mělo 
vzniknout hned několik nových 
výjezdových základen. Momen-
tálně kraj soutěží stavební firmu 
pro stavbu základny Zdravotnické 
záchranné služby Královéhradec-
kého kraje v Robousích u Jičína 
a v přípravě jsou také základny 
v Jaroměři a v Náchodě.

Novinkou je výhled na nové 
výjezdové centrum integrované-
ho záchranného systému v Nové 
Pace, které bude sloužit hasičům, 
záchranářům i policistům.

Na spolupráci při výstavbě to-
hoto centra se shodli představitelé 
Královéhradeckého kraje, novo-
packé radnice a krajských hasičů, 
záchranářů i policistů. 

Nové středisko by mělo vznik-
nout na pozemcích ve vlastnictví 
města, které by zajistilo přípravu 
území a vybudování základní 
technické infrastruktury v sou-

ladu s celkovým plánovaným 
využitím území.

„Náš kraj má skvěle fungující 
integrovaný záchranný systém 
a naším cílem je zajistit odpovída-

jící podmínky pro chod a spolu-
práci všech jeho složek na celém 
jeho území. V nadcházejících 
letech by tak kromě již připra-
vovaných akcí mělo vzniknout 
nové výjezdové centrum v Nové 
Pace, které ještě zlepší pokrytí této 
oblasti i dojezdové časy hasičů, 
záchranářů i policistů,“ informo-
val hejtman Martin Červíček, který 
jménem Královéhradeckého kraje 
memorandum podepsal.

Zdravotnická záchranná 
služba KHK má v kraji aktuálně 
14 výjezdových základen roz-
místěných tak, aby pokryla celý 
region. Nachází se například 
v Jičíně, Trutnově, Nové Pace, 
Temném Dole nebo Rychnově 
nad Kněžnou. |

Z ReGIonU
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oSoBnoStI

Dvacítka oceněných osobností v letošním roce patří mezi
Dokončení ze strany 1
Nejvyšším krajským oceněním je Řád Královéhradeckého kraje, 

po něm následují Medaile Královéhradeckého kraje I. stupně a Medaile 
Královéhradeckého kraje II. stupně. 

Řád Královéhradeckého kraje

Miroslav Wajsar – za dlouholetý a systematický rozvoj sociálních služeb 
v Královéhradeckém kraji

Miroslav Wajsar je ředitelem Oblastní charity Červený Kostelec a svou 
dlouhodobou a systematickou prací se stal hnací silou rozvoje zdra-
votně sociálních služeb, včetně služeb hospiců v regionu. Během 25 let 
Oblastní charita Červený Kostelec vybudovala devět středisek s řadou 
služeb a nyní zaměstnává přes 200 zaměstnanců. Nejstarším střediskem 
je Hospic Anežky České, který poskytuje odbornou, ale i čistě lidskou péči 
těžce nemocným a umírajícím. Toto zařízení se stalo inspirací pro vznik 
dalších hospiců v České republice. Největším střediskem je Domov sv. Jo-
sefa pro nemocné s roztroušenou mozkomíšní sklerózou, které je jediné 
zařízení tohoto typu v celé republice. 

Dominik Duka – za rozvoj duchovního života a kultury
Dominik Duka během 70. a 80. let spolupracoval na zřízení tajného 

řádového studijního centra a organizoval náboženskou činnost mladé 
dominikánské generace v Československu. Papež Jan Pavel II. jej v roce 
1998 jmenoval 24. sídelním biskupem královéhradeckým. V nové funkci 
založil Diecézní teologický institut a církevní gymnázium ve Skutči nebo 
dokončil rekonstrukci Nového Adalbertina, v jehož areálu vznikla nová 
Biskupská knihovna. V roce 2010 se Dominik Duka stal 36. arcibiskupem 
pražským a o dva roky později byl jmenován kardinálem. Dominik Duka 
je také autorem řady publikací, mimořádný vědecký význam má jeho 
autorský podíl a 30 let trvající organizační práce na překladu Jeruzalém-
ské bible do češtiny. 

Medaile Královéhradeckého kraje I. stupně

Kamil Kuča – za vědeckou práci a rozvoj vzdělanosti
Kamil Kuča se v roce 2016 stal rektorem Univerzity Hradec Králo-

vé. Kromě vedení univerzity je řešitelem či spoluřešitelem několika 
výzkumných projektů a autorem několika set odborných publikací 
v prestižních zahraničních časopisech. Zabývá se vývojem nových anti-
dot užívaných v případě otrav nervově paralytickými látkami a pesticidy 
a také vývojem nových léčiv na Alzheimerovu nemoc. Hlavním výzkum-
ným záměrem Kamila Kuči je propojení biomedicínského výzkumu, 
ekonomie a informatiky. Vede či vedl několik výzkumných týmů, a to jak 
v České republice, tak v zahraničí. 

Josef Suchár – za rozvoj kvality života v Královéhradeckém kraji 
Josef Suchár vrátil do Neratova život a spojil lidi pro dobrou věc. 

Do vysídlené pohraniční obce Neratov se poprvé dostal v roce 1987. Zde 
nalezl rozpadlý kostel Nanebevzetí Panny Marie a téměř prázdnou obec, 
kde spolu s přáteli založil Sdružení Neratov. To se postupně zaměřilo 
na pomoc dospělým s lehkým mentálním postižením a postiženým 
dětem. Díky péči o ně tu získali práci další lidé a počet obyvatel obce se 
výrazně rozrostl. Sdružení provozuje chráněné dílny, hospodu, jídelnu či 
obchod a rekreační zařízení. Sdružení také dále opravuje místní kostel 
Nanebevzetí Panny Marie. 

Radomír Tichý – za celoživotní vědeckou práci a odvahu experimentovat 
Radomír Tichý spojil s archeologií celý svůj život. Je autorem řady 

odborných publikací, vyučuje na Univerzitě Hradec Králové a stál 
u vzniku Archeoparku Všestary. Radomír Tichý se stal také jedním 
z „otců zakladatelů“ oboru experimentální archeologie a snaží se repli-
kovat postupy našich předků při výrobě různých předmětů, například 
vrtaných kamenných seker. Nejvíce ale proslul díky čtyřem velkým 
plavbám po Středozemním moři. Ve člunu z vydlabaného kmene stro-
mu, takzvaném monoxylu, přeplul Egejské moře a dokázal, že i na tak-
to primitivním plavidle se lze dopravit z dnešního Turecka do Řecka 
nebo na Krétu. 

Václav Derner – za rozvoj umění v Královéhradeckém kraji 
Václav Derner svůj život od dětství naplňuje hudbou. Stal se ředitelem 

Filharmonie Hradec Králové a v jejím čele zůstal dlouhých 23 let. Za jeho 
působení prošla budova razantní stavební úpravou, kdy se podařilo 
vytvořit akusticky výborný sál a zároveň se začalo uvažovat i o stavbě 
varhan, které se podařilo dokončit v roce 2017. Diváci ocenili řadu jeho 
projektů, mezi ně patří například open air koncerty nebo operní před-
stavení v Novém Adalbertinu v Hradci Králové. 

Aleš Suk – za celoživotní rozvoj sportu a podporu sportovních talentů 
Aleš Suk je známý jako trenér olympioniků, tělocvikář a milovník 

lyžování. Jako učitel na vrchlabské základní škole prokázal instinkt 
na velké talenty, které systematicky rozvíjel. Mezi jeho nejznámější 
a nejúspěšnější svěřence patří olympijští medailisté: snowboardistka 
Eva Adamczyková, biatlonista Michal Krčmář nebo rychlobruslařka 
a hokejistka Karolína Erbanová. Aleš Suk také vášnivě sbírá vše, co se 
zimními sporty souvisí, vlastní například největší sbírku vosků na lyže 
v Evropě a zhruba 300 párů lyží. Stovky různých artefaktů jsou vystaveny 
v Muzeum lyžování v Dolní Branné, které Aleš Suk založil. 

Jiří Hloušek – za celoživotní rozvoj sportu
Jiří Hloušek letos oslaví 90. narozeniny a stále je plný energie, optimi-

smu a chuti do života. Díky jeho usilovné celoživotní práci v Čermné nad 
Orlicí vybudoval velké sportovní zázemí místní tělovýchovné jednoty, 
jíž je stále aktivním členem, a které využívají stovky malých i velkých 
sportovců. 

Jiří Flousek – in memoriam – za celoživotní vědeckou práci a ochranu 
přírody 

O Jiřím Flouskovi se hovoří jako o „legendě Krkonoš“, neboť se ma-
ximálním způsobem zasloužil nejen o důkladný popis horské fauny, 
ale zásadním způsobem se také podílel na ochraně přírodních hodnot. 
Po 40 let sledoval vývoj početnosti ptáků na trvalých sčítacích transek-
tech. Koordinoval desítky dobrovolných ornitologů při mapování ptáků 
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Krkonoš, aby všechny výsledky následně sepsal do podoby bravurního 
Atlasu hnízdního rozšíření ptáků Krkonoš. Tato publikace je výjimečná 
už jen v tom, že se na vzniku podíleli i odborníci z polské strany hor. 

Tomáš Dědek – za celoživotní vědeckou a lékařskou práci
Tomáš Dědek se významným způsobem zasloužil o rozvoj oboru úra-

zové chirurgie a vybudoval kvalitní traumacentrum Královéhradeckého 
kraje. To je založeno na dominantním postavení odpovědnosti úrazového 
chirurga a fungující spolupráci se zdravotnickým záchranným systémem 
a dalšími klinickými obory. Organizační systém se stal inspirující pro 
další kraje v České republice. Oborovou odpovědnost Tomáš Dědek přísně 
promítá do osobní odpovědnosti za úrazové pacienty v každodenní práci. 

Libor Šnajdr – za celoživotní rozvoj sportu a parasportu 
Libor Šnajdr se už bezmála 60 let věnuje sportu ve všech jeho podo-

bách. Je zakladatelem Českého paralympijského výboru a České asociace 
tělesně handicapovaných sportovců. Libor Šnajdr také založil a řídí SK 
Nové Město nad Metují, z nějž vytvořil jedno z největších a nejaktiv-
nějších paralympijských center v České republice. Podílel se na vedení 
výprav na paralympijské hry v letech 1992, 1996, 2000 a 2008. Pravidelně 
pořádá mistroství světa i Evropy v paralukostřelbě. 

Medaile Královéhradeckého kraje II. stupně

Jan Pešek – za celoživotní rozvoj zemědělství 
Jan Pešek zasvětil celý svůj život práci v zemědělství. Od roku 1993 pra-

coval v Zemědělském družstvu Mžany a posléze také v Zemědělské akciové 
společnosti Mžany, které v letech 2001–2017 vedl coby ředitel a předseda 
představenstva. Během svého pracovního života vykonával důležité funk-
ce ve statutárních orgánech společností Viamilk CZ, Mléko CZ a byl také 
jedním ze zakládajících členů Agrární komory ČR, kde několik volebních 
období zastával post místopředsedy OAK HK. V roce 2016 byl Zemědělským 
svazem České republiky navržen do prestižní soutěže Manažer roku 2016, 
kde se umístil na druhém místě v odvětví „Zemědělství a služby“.

Jitka Fučíková – za neutuchající vůli pomáhat lidem 
Jitka Fučíková založila organizaci Život bez bariér a krátce nato 

s manželem koupila bývalý klášter v Nové Pace a pustili se do obnovy 
celého areálu. Patnáct let bojovala, aby udržela chod organizace věnující 
se lidem s handicapem a současně aby získala dostatek financí na zapla-
cení rozsáhlé revitalizace kláštera. Podařilo se a nově opravené prostory 
nyní slouží všem. Sídlí zde nezisková organizace Život bez bariér, která 
pod vedením Jitky Fučíkové pomáhá zdravotně postiženým i seniorům.

Jiří Pekař – za celoživotní rozvoj sportu 
Jiří Pekař žil a žije sportem celý svůj život včetně toho profesního 

a jeho zásluhy zejména o rozvoj a postupné zkvalitňování sportovního 
prostředí v regionu jsou nezpochybnitelné. Řadu let stojí v čele Vše-
sportovního kolegia, o jehož vznik se sám významně zasloužil a které 
sdružuje 12 sportovních organizací a spolků v kraji. Kolegium prosa-
zuje a hájí jejich zájmy a potřeby ve vztahu ke Královéhradeckém kraji. 
Jiří Pekař se podílel na vzniku několika sportovních publikací a stál 
u vzniku prestižní společenské akce, kde se vyhlašuje nejlepší sportovec 
regionu. 

Alena Naimanová – za obětavou pomoc druhým  
Nemocniční kaplanka a trenérka paměti Alena Naimanová zasvětila 

celý svůj život obětavé práci pro druhé. Velmi se zasloužila o fungování 
Rychnovského sboru. V nemocnici v Rychnově nad Kněžnou působí 
na oddělení následné péče, v Jaroměři v léčebně dlouhodobě nemoc-
ných a v Oblastní nemocnici Náchod, kde nabízí službu nemocniční 
kaplanky pro pacienty, jejich rodinné příslušníky i pro zdravotníky. 
V rychnovské a náchodské knihovně také vede kurzy trénování paměti. 

Jana Horáková – za obětavou pomoc druhým  
Jana Horáková aktivně podporuje spolkový a komunitní život v obci 

Černilov. Pracuje jako hlavní účetní obce, rozsah její činnosti v obci však 
mnohonásobně přesahuje její pracovní náplň. Mnoho let zde vedla 
nízkoprahové pohybové kroužky pro děti, je členkou a hospodářkou 
spolku Ulita Černilov, který organizuje volnočasové aktivity v obci. Jako 
dobrovolnice věnuje každoročně nezištně mnoho hodin práce komu-
nitním, společenským, sportovním a kulturním akcím v obci. Velmi 
významnou dobrovolnickou práci však také zastává v celorepublikovém 
spolku Dlouhá cesta. Ten pečuje o rodiče, kterým zemřelo dítě. 

Ladislav Bartůška – za rozvoj vzdělanosti v Královéhradeckém kraji 
Ladislav Bartůška založil v roce 1992 První soukromé jazykové gym-

názium v Hradci Králové a v jeho čele stojí dodnes. Vytvořil školu vstříc-
nou ke studentům s velkým výběrem cizích jazyků, ve které již 30 let žáci 
dosahují vynikajících výsledků. Učit se zde mohou kromě angličtiny, 
němčiny či španělštiny také italsky, arabsky nebo čínsky.  

Pavlína Špatenková – za rozvoj tělesné zdatnosti a úsilí o uchování 
paměti Sokola 

Pavlína Špatenková působí téměř 50 let v Sokole ve Dvoře Králové nad 
Labem, nyní zejména jako cvičitelka předškoláků a žactva, navíc jako 
trenérka gymnastiky a atletiky. Nacvičuje na všesokolské slety a podílí 
se na organizaci všech sokolských akcí. Je vzdělavatelkou dvorské T. J. 
a župy Podkrkonošské. Dokumentuje sokolský život, je dopisovatelkou 
regionálního tisku. Společně s Helenou Rezkovou dohledala a sepsala 
160 válečných osudů sokolů z našeho kraje, v roce 2018 vydaly knihu 
Nebylo jim souzeno žít. Je také spoluautorkou publikace Sokolové pod 
Zvičinou. Podílí se na uchování historické paměti Sokola, organizuje 
pietní vzpomínky, odhalování Kamenů zmizelých členům Sokola, kteří 
zahynuli za 2. světové války. 

Josef Donát – za rozvoj autosportu v Královéhradeckém kraji 
Josef Donát se v roce 2001 podílel na založení Všesportovního kolegia 

Královéhradeckého kraje a jeho členem je dosud. Je také letitým členem 
Automotoklubu Praha a jeho zmocněncem pro náš region. Již 20 let 
také předsedá klubu karavanistů a díky němu se každý rok potkávají 
milovníci tohoto způsobu cestování z celé republiky. Významně se také 
podílel na výstavbě karavanového kempu v Hradci Králové. 

Jiří Kaloč – za celoživotní přínos umění
Díla akademického malíře Jiřího Kaloče zdobí řadu galerií. Výtvarník 

však zároveň ve Vrbici na Rychnovsku vybudoval originální dům, který 
je galerií, ateliérem i domovem. Ruinu proměnil v duchovní místo, kde 
se setkává s přáteli. Stavba se dokonce stala kulturní památkou a vy-
šla o ní kniha. Dům budoval od roku 1967 z ruiny staršího vesnického 
objektu. |

oSoBnoStI

špičky v oblastech vědy, lékařství, kultury i sportu

Fotogalerii naleznete na webu: www.khk.cz
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Z ReGIonU

Mezinárodní cvičení Czech Cybertron 2024 ve Dvoře Králové 
využilo i nový Kybernetický polygon 

SPOŠ a SPŠ Dvůr Králové nad 
Labem vytvořila s krajskou 
podporou Kybernetický polygon 
na řešení kybernetických útoků. 
Krátce po jeho slavnostním 
otevření zde začalo mezinárodní 
cvičení Czech Cybertron, které 
prověřilo schopnosti žáků z pěti 
zemí Evropy. 

Kybernetický polygon vznikl v bu-
dově SPOŠ a SOŠ Dvůr Králové nad 
Labem. Jedná se o skvěle vybavenou 
IT laboratoř zaměřenou na řešení 
kybernetických útoků. Kromě vyba-
vení mohla škola v rámci projektu 
upravit objekt tak, aby byl komplet-
ně bezbariérový. Sloužit bude nejen 
žákům, ale školení zde mohou po-
řádat i všechny bezpečnostní složky 
v republice. Královéhradecký kraj 
na vznik polygonu přispěl částkou 
téměř pět milionů korun. 

Začal čtvrtý Cybertron
Krátce po slavnostním otevření 

se laboratoří rozlehlo klapání klá-
vesnic a na obrazovkách přeběhly 
první řádky počítačového kódu. 
Scénář cvičení postavil účastníky 
do situace, kdy hackeři zaútočili 
na průmyslovou zónu a tu bylo tře-
ba ochránit. Začal tak čtvrtý ročník 
mezinárodního cvičení zaměřené-

ho na kybernetickou bezpečnost 
Czech Cybertron 2024. 

Cvičení bylo určené pro studenty 
středních škol z ČR i zahraničí a vy-
cházelo z reálných kybernetických 
útoků, které se staly v posledních 
letech a zaměřilo se na SCADA a PCL 
systémy. Na zajištění organizace 
pomáhali a cvičení se také přímo 
zúčastnili královédvorští žáci ze tří 
oborů – informační technologie, 
bezpečnostně právní činnost a apli-
kovaná chemie. 

Letos byla účast vskutku bohatá, 
neboť dorazili žáci nejen z Čech, 
ale také Polska, Slovenska a díky 
nedávno navázané spolupráci, také 
z Rakouska a Itálie. Akci uspořá-
dal Královéhradecký kraj spolu 

se Střední průmyslovou školou 
a Střední odbornou školou Dvůr 
Králové nad Labem. Cybertron 
zahájili zástupci vedení Královéhra-
deckého kraje v čele s hejtmanem 
Martinem Červíčkem.

„Po velkém úspěchu loňském 
ročníku jsme chtěli účast rozšířit, 
a to se povedlo. Czech Cybertron 
2024 je největší cvičení tohoto 
druhu v Evropě. Dnes se tu potkali 
mladí lidé z pěti států Evropy, kteří 
se spolu vzdělávají, sdílejí vědo-
mosti a učí se spolupracovat. Mám 
velikou radost z toho, že se podařilo 
propojit jednotlivé školy, domluvit 
spolupráci a že žáci i jejich učitelé 
mají chuť cestovat za cennými 
zkušenostmi, které jistě uplatní 

ve svém budoucím životě. Děkuji 
pořadatelům za uspořádání tohoto 
cvičení,“ doplnil náměstek pro 
školství Arnošt Štěpánek. 

Letošní Cybertron se uskuteč-
nil pod záštitami hejtmana KHK, 
ministerstva vnitra, obrany, školství 
a Národního úřadu pro kyberne-
tickou a informační bezpečnost. 
Úroveň cvičení ocenili i zástupci 
společnosti Škoda Auto. 

Pořadatelé letos rozšířili mož-
nosti mladých expertů, kteří se tak 
na dva dny zhostili role útočníků 
i obránců. 

Žáci v roli obránců a forenzního 
týmu museli při útoku hackerů 
zajistit kybernetickou obranu 
průmyslové zóny, protože pachatelé 
chtěli převzít kontrolu nad výrobou 
elektřiny a výrobním procesem. 
Hackeři poškodili systém a vyvo-
lali kolaps elektrárny, což by vedlo 
k narušení výroby. 

Obránci museli v krátkém čase 
a pod tlakem provést forenzní analý-
zu, zjistit příčinu problému, systém 
znovu naprogramovat a uvést 
ho do chodu. Dále museli zajistit 
všechny kroky k tomu, aby se havárie 
neopakovala a podle směrnice NIS 2 
nahlásit příslušným úřadům kyber-
netický bezpečnostní incident. |

Sokolský stadion „rozkvete“ sletovými skladbami
Úctyhodný počet 2 100 

cvičenců se představí v 10 
sletových skladbách v neděli 
2. června 2024 od 14.30 na Kraj-
ském sokolském sletu na sta-
dionu Sokola Hradec Králové 
na Eliščině nábřeží. Těšit se 
můžete na krásnou choreografii 
sletových skladeb pro všechny 
věkové kategorie, doprovázenou 
moderní hudbou např. od Evy 
Farné, Vojty Dyka, Karla Gotta 
nebo skupiny Kryštof.

Cvičit tady budou především 
členové Sokola ze tří sokolských 
žup Královéhradeckého kraje, 
celky ale doplní také cvičenci 
z dalších krajů. 

„Krajský slet bude jednou z po-
sledních generálek před hlavním 
sletovým vystoupením, které nás 
čeká 4. a 5. července na XVII. všeso-
kolském sletu v Praze. Ten se stejně 
jako před šesti lety uskuteční ve For-
tuna Areně v Praze Vršovicích, kde 
bude cvičit téměř 20 000 lidí,“ uvedla 
Marika Prockertová, starostka Sokol-

ské župy Orlické, která je hlavním 
pořadatelem krajského sletu. 

Konání této akce podpořil 
Královéhradecký kraj i statutární 
město Hradec Králové. Záštitu nad 
konáním krajského sletu převzal 
hejtman kraje Martin Červíček 
a Město Hradec Králové, které ho 
zařadilo do Calendaria Regina, 

tedy mezi nejvýznamnější akce 
pořádané ve městě. 

Celkem 12 sokolských hromad-
ných skladeb pro XVII. všesokolský 
slet se tradičně orientuje na všech-
ny věkové kategorie. V Hradci Králo-
vé předvedou cvičenci 10 skladeb.  | 

Další župní a oblastní slety 
v Královéhradeckém kraji 2024:
18. 5. 2024
Župní slet ve Dvoře Králové n. l.        
(zimní stadion)
25. 5. 2024
oblastní slet ve valdicích 
8. 6. 2024
oblastní slet v novém hrádku
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RoZhovoR

Chceme svou aktivitou přinést do kraje zcela nový impulz, říká 
náměstkyně pro kulturu a sociální oblast Martina Berdychová   

Královéhradecký kraj podporu-
je záchranu kulturního dědictví 
na celém svém území. Podporuje 
udržitelný cestovní ruch a pokra-
čuje v usilovné práci na trans-
formaci sociálních služeb. 
Na podrobnosti jsme se zeptali 
náměstkyně pro kulturu, cestovní 
ruch a sociální oblast Martiny 
Berdychové.

 
Co pro vás znamená zapojení kraje 
do záchrany pevnosti Josefov? 

Josefovská pevnost má ob-
rovský potenciál, jehož využitím 
lze přinést výhody a příležitosti 
celému kraji. Nejde jen o pomoc 
Jaroměři. Aktivní zapojení Krá-
lovéhradeckého kraje do promě-
ny největších objektů pevnosti 
a komplexním přístupem k jejich 
záchraně přinese oživení celému 
regionu. Kraj je schopen svým 
aktivním zapojením připra-
vit koncepční materiály, které 
toto pevnostní město konečně 
promění podobně, jak se toho 
dočkala podobná pevnostní 
města v Evropě. Tamní objekty, 
jež původně sloužily vojenským 
účelům, mohou plnit celou řadu 
funkcí se všemi nároky odpovída-
jícími současnému životu. Může 
zde vzniknout nový atraktivní 
turistický cíl na území našeho 
kraje. Jde ale také o příležitosti 
pro dobrovolnické aktivity, kul-
turu i uplatnění nových přístupů 
k obnově historického dědictví. 
Chceme svou aktivitou přinést 
do kraje zcela nový impulz, díky 
němuž lze zachránit významné 
dosud chátrající památky, a při-
tom vdechnout tomuto místu 
nový život. 

Jak se kraj podílí na podpoře 
a ochraně kulturního dědictví 
na svém území?

Královéhradecký kraj každo-
ročně podporuje ochranu kul-
turního dědictví na svém území 
různorodou dotační podporou. 
Jen v letošním roce dosahuje tato 
podpora rekordních 20 milionů 

korun, což jsou peníze určené pro 
vlastníky „drobnějších“ a přitom 
velice vzácných památek. Dlouho-
době dotacemi podporujeme také 
například záchranu historických 
varhan. 

Aktivitu nadšenců oceňujeme 
a propagujeme prostřednictvím 
udělování ceny Hereditas obligat, 
která si všímá právě nezištné 
záchrany kulturního dědictví 
v našem regionu. Mezi významné 
počiny musím započítat také naši 
aktivitu oživení dlouho uzavře-
ného kláštera v Opočně, jehož 
zahrady se podařilo zpřístupnit 
veřejnosti a postupně je pro-
měňovat v oázu klidu v centru 
tohoto podorlického městečka. 
Zároveň pracujeme na koncepci 
využití vlastního klášterního 
komplexu. 

Pustili jsme se do velice kom-
plikovaného projektu záchrany 
Vrbenského kasáren v centru 
Hradce Králové, pro který se 
podařilo z několika zdrojů zajistit 
stovky milionů korun. Promě-
ny se dočkala také například 
pevnost Dobrošov. Mapujeme 
a oceňujeme mistrovství v tradič-
ních řemeslech, která spojujeme 
třeba s turismem. Vedle vlastních 

muzeí, galerií či hvězdáren kraj 
také podporuje i další provozova-
tele podobných zařízení.

Jaké nové trendy nebo příleži-
tosti ve světě cestovního ruchu 
vnímáte? 

Budoucnost cestovního ruchu 
tkví mimo jiné v udržitelnos-
ti. Jde o nosné téma, na němž 
stojí strategie rozvoje cestovního 
ruchu Královéhradeckého kraje. 
Tomu odpovídá také dotační 
podpora projektů cestovního ru-
chu na území kraje. Jsme jedním 
z nejnavštěvovanějších českých 
krajů, dlouhodobě se držíme v ná-
vštěvnosti na třetí pozici a chce-
me ji posilovat třeba o turisty ze 
zahraničí.  I spolu s agenturou 
CzechTourism a Hradcem Králové 
pořádáme velké mezinárodní 
akce Czechia Travel Trade Day, 
jejichž prostřednictvím budeme 
zahraničním agenturám či no-
vinářům a zahraničním zastou-
pením nabízet návštěvu našeho 
kraje.

Čekají turisty v letošní sezoně 
nějaké novinky ze strany kraje? 

Každoročně turistům nabízíme 
širokou paletou nových podnětů 
k návštěvě. Našich sedm turistic-
kých oblastí má bezpočet novinek, 
které zájemci najdou na turistic-
kém portálu hkregion.cz. Vlastní 
nové produkty připravuje i naše 
krajská centrála cestovního ruchu. 
Nejvíce se těším na novou on-line 
hru za řemesly Královéhradecké-
ho kraje.

Do vaší gesce spadají i sociální 
služby. Jaký máte dlouhodobý plán 
na zlepšení dostupnosti sociálních 
služeb v našem regionu? 

Usilujeme o posilování terénní 
a ambulantní péče jako jsou 
denní stacionáře, odlehčovací 
a pečovatelské služby. Budeme 
určitě prohlubovat spolupráci 
s městy a obcemi a podporovat 
jejich investice v této oblasti. 
Za kraj jsme připravili bezmála 

tři miliardy investic do nových 
staveb v mé gesci. Samozřejmostí 
je maximální využití stávajících 
dotačních příležitostí. A to nejen 
v oblasti péče o seniory, ale i pro 
hendikepované.

Jaký máte plán na zlepšení péče 
o seniory a jak se chcete postarat 
o to, aby zůstali aktivní a integro-
vaní?

Podpora kraje míří i na pod-
poru aktivního stárnutí. Cíle-
vědomě podporujeme akce pro 
seniory, jako jsou Sportovní hry, 
Dny seniorů či činnost senior-
ských klubů, které propojuje-
me třeba s nabídkou v oblasti 
cestovního ruchu či prostřed-
nictvím aktivit v knihovnách.  
Také jsme více zpřístupnili naše 
muzea a galerie, kam nabízíme 
pro věkovou kategorii 65+ vstup 
vždy zdarma.

Pro seniory s omezenou 
soběstačností usilujeme o větší 
zapojení rodiny. Chceme, aby jim 
více sloužila nabídka denních 
stacionářů a dalších ambulant-
ních a terénních služeb. Cílem 
je, aby mohli zůstat co nejdéle se 
svými blízkými v domácím a jim 
známém prostředí.

Kraj dlouhodobě usiluje o trans-
formaci ústavní péče. Můžete ten-
to záměr přiblížit a uvést, v jaké je 
nyní fázi?

Chceme, aby klienti velkých 
ústavů opouštěli tato zařízení 
a byli blíže běžnému životu. 
Odborně se tomu říká deinsti-
tucionalizace. Proto budujeme 
nové objekty, které mají sloužit 
menším počtům klientů. Tam 
mohou žít maximálně dvě de-
sítky lidí v komunitním prostře-
dí, které připomínají domácí 
prostředí v rodinných skupinách 
po třech. |

Celý rozhovor naleznete 
na webu 

www.khk.cz
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Mezi provozovatele malých prodejen na venkově půjde přes 
čtyři miliony korun 

Královéhradecký kraj opět 
rozdělí další finanční prostředky 
provozovatelům malých prodejen 
na venkově. Provozovatelé ob-
chodů v obcích či jejich místních 
částech do tisíce obyvatel s jedi-
nou prodejnou obdrží prostřed-
nictvím krajského dotačního 
programu více jak 4,2 milionu 
korun. 

„Podpora venkovských pro-
dejen se dlouhodobě osvědčuje, 
a proto každoročně navyšujeme 
objem finančních prostředků 
v krajském dotačním progra-
mu. Zejména pro starší spolu-
občany v malých obcích jsou 
tyto obchody mnohdy jedinou 
alternativou pro nákup potravin 
mimo velká obchodní centra. 
Kromě samotného nakupování  
obchody často slouží jako místo 
sousedských setkávání. Krajská 
podpora provozu těchto obcho-
dů také pomáhá ke zpomalení 
vylidňování malých obcí, kdy se 
obyvatelé těchto oblastí často 
stěhují do větších měst,“ vy- 
zdvihl smysl dotačního progra-

mu radní pro oblast regionál-
ního rozvoje, grantů a dotací 
Adam Valenta.

Mezi uznatelné výdaje projektu 
je možné zařadit veškeré finanční 
prostředky vynaložené po celý rok, 

zejména na zaměstnance podílející 
se na chodu prodejny, pronájem 
prodejny či skladu, vytápění, osvět-
lení, či služby související s provo-
zem a údržbou prodejny. Dále pak 
na výdaje spojené s telekomuni-
kačními službami a připojením 
k internetu či obsluhou bezhoto-
vostních plateb. Rozmezí poskytnu-
té dotace je od 20 do 60 tisíc korun, 
přičemž stále platí, že 50 procent 
nákladů hradí krajská dotace 
a druhou polovinu pokryje obec, 
kde prodejna poskytuje své služby.

„V tomto kole krajského dotač-
ního programu jsme podpořili 
80 žádostí, přičemž většina z nich 
směřovala na zachování či obnovu 
kamenných prodejen. Podpora zá-
roveň cílila na provoz pojízdných 
prodejen, které fungují například 
v Budčevsi, Jičíněvsi, Kopidlně, 
Trnově nebo Dobrušce,“ doplnil 
radní Valenta.

Královéhradecký kraj se pod-
poře prodejen v malých obcích 
věnuje dlouhodobě. Od roku 2019 
až dosud podpořil celkem 384 žá-
dostí za téměř 17 milionů korun. |

Pět filmových štábů získalo podporu pro svoji tvorbu v regionu
Šest milionů korun rozdělí 

Královéhradecký kraj mezi 
filmaře v rámci dotačního 
programu na podporu audiovi-
zuální tvorby. Hlavním účelem 
programu je poskytnout nein-
vestiční finanční podporu pěti 
produkcím, mezi kterými jsou 
jak celovečerní filmy, tak jeden 
televizní seriál. Produkce část 
natáčení stráví v regionu.

„Naším cílem je rozvoj tvůrčí 
činnosti v oblasti filmové tvorby 
a ekonomický přínos pro mno-
ho subjektů nejen z kulturního 
a kreativního sektoru v Králové-
hradeckém kraji. Věřím, že tento 
dotační program bude mít také 
dopad na destinační potenciál 
našeho kraje. Audiovizuální 
tvorba je mimořádně důležitým 
prostředkem pro rozvoj kreativity 

a kulturního dědictví. Je to způsob, 
jakým můžeme oslovit a obohatit 
spolupráci místních aktérů včetně 
využití tradičních a uměleckých 
řemesel v kraji, zapojení odbor-
ných profesí i umělců,“ uvedla 
náměstkyně hejtmana Martina 
Berdychová, odpovědná za oblast 
kultury a cestovního ruchu.

Královéhradecký kraj měl ve vý-
zvě připraveno šest milionů korun 
a produkční společnosti mohly 
požádat o podporu až do výše 80 % 
celkových uznatelných nákladů 
projektu. Celkem se přihlásilo 12 
uchazečů, z nichž bylo na základě 
hodnotících kritérií vybráno pět 
projektů k podpoře. Doba realizace 
projektů je stanovena od 1. ledna 
2024 do 31. prosince 2026.

Jedním z podpořených projek-
tů je snímek Dovolená v Českém 

ráji mladého režiséra a scénáristy 
Adama Kolomana Rybanského, 
který pochází z Třebechovic pod 
Orebem. Jeho debutový film 
Kdyby radši hořelo měl světovou 
premiéru na Berlinale a nyní 
bude natáčet celovečerní komedii 
o rodinných vztazích na dovolené 
v Českém ráji. 

Film pojednává o rodině, která 
tráví dovolenou v kempu u Trosek. 
Dovolená je pro mnohé rodiny 
obdobím, které je nejnáchylnější 
k hádkám. Každý si chce tento 
čas užít, ale každý má o užívání 

jinou představu. V Královéhradec-
kém kraji se uskuteční celkem 13 
natáčecích dní, při kterých filmaři 
využijí místní služby, ať už pro uby-
tování a stravování štábu, proná-
jem lokací, nájem komparsu a další 
služby. Děj filmu se odehrává 
v Českém ráji v okolí zříceniny hra-
du Trosky na pomezí Libereckého 
a Královéhradeckého kraje. Kemp, 
který je hlavním motivem a lokací 
filmu, se nachází nedaleko obce 
Mladějov. Dalšími lokacemi, které 
se ve filmu objeví, jsou Prachovské 
skály či Jinolické rybníky.  | 

Podpořené audiovizuální projekty v roce 2024:
• Dovolená v Českém ráji (Bratři, s. r. o.) – podpora ve výši 2,3 milionu korun
• Kukaččí vejce (Flamesite, s. r. o.) – podpora ve výši 1,2 milionu korun
• Lež na horách (Prima oRIGInalS, s. r. o.) – podpora ve výši 959 tisíc korun
• Les (nutprodukce, s. r. o.) – podpora ve výši 768 tisíc korun
• Ošklivá Mandarínka (analog vision, s. r. o.) – podpora ve výši 767 tisíc korun
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Úspěšní programátoři z hradecké univerzity.

Hradečtí studenti zabodovali s aplikací pro Královéhradecký 
kraj, datový portál slavil také mezinárodní úspěch 

Prestižní soutěž IT Projekt roku, 
kterou pořádá Česká asociace 
manažerů informačních techno-
logií, letos vyhráli studenti Fakulty 
informatiky a managementu Uni-
verzity Hradec Králové. Ti vytvořili 
aplikaci pro krajský datový portál 
DataKHK, která zlepšuje práci s ote-
vřenými daty.

„Tímto vítězstvím se náš kraj 
a především studenti z hradecké 
Fakulty informatiky a manage-
mentu zařadili mezi špičku IT 
technologií v zemi vedle společ-
ností jako Český statistický úřad, 
Unicorn Systems nebo Škoda IT. 
Jsem pyšný na to, že v tak prudce se 
rozvíjející oblasti, jako je IT, dokáží 
krajští zaměstnanci a studenti 
efektivně konkurovat a vytvářet 
užitečné nástroje, které slouží ši-
roké veřejnosti,“ uvedl 1. náměstek 
Pavel Bulíček, odpovědný za oblast 
inovací. 

V letošním ročníku vybrala 
odborná porota ze 14 úspěšných 
projektů osm finalistů, kteří po-

stoupili do druhého kola. Ve finále 
museli řešitelé svůj produkt osobně 
prezentovat a hodnotitele zajímalo 
především to, jaký efekt mají pro 
uživatele, jakým způsobem jsou 
řízené a technologicky řešené.  

Studenti ve spolupráci s Odbo-
rem analýz, podpory řízení a kon-
troly Krajského úřadu Královéhra-
deckého kraje vytvořili pro datový 
portál Královéhradeckého kraje 
DataKHK výzkumnou aplikaci, 
která s využitím umělé inteligence 

umožňuje efektivní práci s otevře-
nými daty Královéhradeckého kra-
je. Mezi její zásadní výhody patří 
možnost výběru více datových sad 
najednou, jejich úprava před staže-
ním a automatická aktualizace.

Česká asociace manažerů infor-
mačních technologií každoročně 
organizuje soutěž IT projekt roku, 
jejímž cílem je ocenit nejlepší pro-
jekty vývoje, zavedení informač-
ních technologií, pečovat o jejich 
mediální prezentaci, a tím trvale 

zvyšovat prestiž, kvalitu a přínosy 
IT projektů.

Mezinárodní úspěch
Datový portál Data KHK je infor-

mačním místem pro veřejnost z ve-
řejně dostupných a otevřených dat 
pro Královéhradecký kraj. Nalezne-
te jej na stránce www.dataKHK.cz. 

Tým DataKHK se v březnu 
zúčastnil evropské soutěže EPSA 
2023–24, kterou pořádá Evrop-
ský institut veřejné správy. V této 
soutěži odborná porota od roku 
2009 každoročně hodnotí a oce-
ňuje výjimečné projekty ze všech 
úrovní veřejné správy v EU. 

Z celkem 151 projektů získal 
Datový portál DataKHK ocenění 
za výjimečnou inovaci v podobě 
certifikátu dobré praxe v kate-
gorii Inovace ve veřejné správě. 
Svou úspěšnou účastí v soutěži 
EPSA se tak Královéhradecký kraj 
zařadil mezi nejinovativnější ev-
ropské projekty v oblasti veřejné 
správy. |

Obce získaly užitečné informace o rozvoji větrné energetiky
Řadu měst a obcí čeká v násle-

dujících měsících rozhodování 
o tom, jak se postavit k rozvíjející 
se větrné energetice. Některé rad-
nice už samy o umístění větrných 
elektráren projevily zájem. Jiné 
obce jsou oslovovány investory. 
Pokud je toto téma ve vaší obci 
aktuální, je důležité věnovat 
velkou pozornost výběru partne-
ra – investora. Jde o partnerství 
na dlouhé roky a správně nastave-
ná spolupráce je prospěšná všem 
stranám. 

Komora obnovitelných zdrojů 
energie proto ve spolupráci 
s Českou společností pro větrnou 
energii a ministerstvy připravila 
pro obce v Královéhradeckém 
kraji o větrné energetice odborný 
seminář. Akce se konala na začátku 
dubna a záštitu jí udělil náměstek 
hejtmana pro oblast životního 
prostředí Pavel Bělobrádek.

„Větrné elektrárny jsou spoje-
né s řadou výhod, jako je snižo-
vání emisí skleníkových plynů, 
diverzifikace energetického mixu 
a podpora ekonomiky. Lidem 
v místě mohou přinést významné 
snížení ceny elektřiny. Tuzemské 
větrné elektrárny by byly schop-
né pokrýt roční spotřebu České 
republiky. Nicméně je také důležité 
brát v úvahu potenciální negativní 
dopady na životní prostředí a lo-
kální komunity, hledat vyvážená 
řešení a nastavit jasná pravidla pro 
spolupráci státu a místních samo-
správ na vzniku sítě efektivních 
větrných elektráren,“ uvedl náměs-
tek hejtmana pro životní prostředí 
a zemědělství Pavel Bělobrádek. 

Starostové i úředníci z obcí, 
kterých se toto téma dotýká, se 
na semináři dozvěděli o aktuál-
ní legislativě. Dostali informace 
o tom, jaké možnosti a nástroje 

mají a jaké jsou další aspekty roz-
voje větrné energetiky.

„Hlavním úkolem pro zastu-
pitelstvo je učinit jednoduché 
rozhodnutí, zda na katastru své či 
okolní obce větrné elektrárny chce, 
či nikoliv. Pozitivní rozhodnutí při-
tom znamená předběžný souhlas, 
nikoliv povolení ke stavbě. Obce se 
nemusí pouštět do složitých ana-
lýz větrných podmínek, dopadů 
na život, přírodu či krajinný ráz. 
Pečlivé posouzení technické pro-
veditelnosti, vyhodnocení dopadů 
na životní prostředí provedou 
odborníci v podrobných projek-
tových dokumentacích a studiích 
požadovaných pro povolení. Jejich 
výstupy následně zkontrolují úřed-
níci z Dopravního a energetického 
stavebního úřadu ve spolupráci 
s dalšími dotčenými orgány,” vy-
světlil předseda České asociace pro 
větrnou energii Michal Janeček.

Základní informace o větrné 
energetice v ČR shrnují také dvě 
publikace, které jsou zdarma 
ke stažení na webu ČSVE a Komory 
OZE (www.komoraoze.cz). V brožuře 
Vítr v Česku najdete základní údaje 
o fungování větrných elektráren 
a objasnění obvyklých mýtů spo-
jených s větrníky. Větrné desatero 
je zase základním průvodcem pro 
zastupitelstva o tom, jak se staví 
a provozuje větrná elektrárna.

Z větru v Česku pochází jen 
přibližně 1 % spotřebované 
elektřiny, přitom celoevropský 
průměr činí 19 %. Podle vládních 
plánů by měly větrné elektrárny 
v nejbližších letech dosáhnout 
výkonu 1 500 MW. Česká společ-
nost pro větrnou energii a Komo-
ra OZE předpokládají o třetinu 
víc. Větrné turbíny tak významně 
přispějí k energetické soběstač-
nosti země. |
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PoZvÁnKY

Soutěžte s Veřejnou dopravou Královéhradeckého kraje
Sbírejte razítka při svých cestách Veřej-

nou dopravou Královéhradeckého kraje 
a zapojte se do soutěže. Vyhrát můžete zají-
mavé ceny! Soutěžní kartu naleznete v nové 
brožuře „Jezděte s námi vlakem za prací 
i na výlety“. V brožuře najdete také spoustu 
skvělých tipů na výlety, informací o veřejné 
dopravě a zajímavostí. Brožuru si můžete 
vyzvednout na vybraných železničních 
stanicích v kraji a na informačních místech 
autobusových dopravců. Pokud si nemůžete 
brožuru vyzvednout, můžeme vám ji zaslat 
poštou domů. Stačí když nám zanecháte 
zprávu s vaší adresou na emailu doprava@
khk.cz. Kompletní pravidla soutěže a místa, 
kde si můžete brožuru vyzvednout, nalezne-
te na: www.dopravakhk.cz. Soutěž končí  
31. srpna 2024. Vydejte se s Veřejnou do-
pravou Královéhradeckého kraje na svůj 
příští výlet. |

Den plný zábavy a setkávání pro celou rodinu!
Představení služeb rodinné politiky kraje, prezentace služeb 
v sociální oblasti, oblasti kultury i cestovního ruchu.

Bohatý doprovodný kulturní program 
pro děti, dospělé i seniory.

Program v jednotlivých 
městech je průběžně 
aktualizován, sledujte 
www.dnyprorodinu.cz  
a na Facebooku 
Dny pro rodinu KHK

Dny pro rodinu
květen—červen 2024

HOŘICE	 11.	5.	2024

TRUTNOV	 16.	5.	2024

HRADEC	KRÁLOVÉ	 19.	5.	2024

NÁCHOD	 29.	5.	2024

KOSTELEC	NAD	ORLICÍ	 31.	5.	2024

NOVÉ	MĚSTO	NAD	METUJÍ	 7.	6.	2024

JIČÍN	 16.	6.	2024

DVŮR	KRÁLOVÉ	NAD	LABEM	 26.	6.	2024

BROUMOV	 28.	6.	2024

Akce se koná pod záštitou náměstkyně hejtmana 
Martiny Berdychové pro oblast sociálních věcí, 
kultury a cestovního ruchu.
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nÁZoRY ZaStUPItelů

Migrace, Green Deal a suverenita
To jsou tři 

zásadní témata, 
o kterých budou 
červnové evropské 
volby. Bez jakéko-
liv nadsázky můžu 
říct, že tak důležité evropské volby 
ještě nikdy nebyly. Evropa se totiž 
změnila – rozhodují bruselští 
úředníci, zdravý rozum nahradila 
ideologie a otevřené hranice ohro-
žují bezpečnost. Jako hrdá Češka 
říkám, že rozumná alternativa 
k našemu členství v EU neexistuje. 
Je třeba si ale přiznat, že současná 
EU potřebuje zásadní reformy. 

Evropa nemůže obětovat svou 
suverenitu, která se promítne 
i v Královéhradeckém kraji. 

Odmítneme migrační pakt EU 
se skrytými kvótami na uprchlíky; 
sami si budeme rozhodovat, kdo 
u nás bude žít a pracovat. A Green 
Deal musíme zásadně změnit. 

Pokud tak neučiníme, Evropa se 
stane nekonkurenceschopnou. 
Automobilový průmysl je základ-
ním motorem naší ekonomiky, 
nechci vidět, jak průmyslová zóna 
v Kvasinách, na jejímž rozvoji 
se kraj výrazně podílí, skomírá, 
propouští tisíce zaměstnanců 
a z našeho regionu tento význam-
ný zaměstnavatel mizí. 

Chránit životní prostředí se dá 
i s rozumem, budeme proto tlačit 
na zrušení zákazu spalovacích 
motorů v roce 2035, podpoříme 
rozvoj jaderné energetiky, budeme 
bránit snahám o vybíjení chovů, 
snižování produkce potravin a je-
jich umělému zdražování. A pod-
poříme rovněž výrobu léků v EU. 
Nehodláme bezmyšlenkovitě sou-
hlasit se vším, s čím přijde Brusel. 
V EU budeme kopat za Česko, jako 
že se Klára Dostálová jmenuju.

Klára Dostálová (ANO2011)

Články v této rubrice vyjadřují názory zastupitelů, případné reakce adresujte 
přímo autorům.

Ministr kultury Martin Baxa 
navštívil zámek v Novém 
Městě nad Metují

Královéhradecký kraj na za-
čátku dubna navštívil ministr 
kultury Martin Baxa. Cestu po re-
gionu zahájil na zámku v Novém 
Městě nad Metují, kde se v dopro-
vodu hejtmana Martina Červíčka 
a starosty města Milana Slavíka 
setkal s majiteli zámku a společ-
ně probrali význam této národní 
kulturní památky a pokračovali 
v jednání o jeho další budouc-
nosti. 

„Jsem rád, že pan ministr 
přijal mé pozvání a navštívil 
zámek v Novém Městě nad Metují, 
kde jsme měli možnost osobně 
pokračovat v jednání o významu 
této národní kulturní památky. Se 
starostou města a majiteli zámku 
již delší dobu hledáme možnosti, 
jak do budoucna případně převést 
zámek do péče státu, aby byla 
zajištěna jeho odpovídající údržba 
i provoz a současně zachována 
jeho přístupnost široké veřej-
nosti i jeho turistický potenciál 
a kulturní přínos,“ uvedl hejtman 
Martin Červíček.

Zámek v Novém Městě nad Me-
tují je původně renesanční stavba 
upravená na počátku 20. století 
Dušanem Jurkovičem. Zámek je 
od roku 2008 chráněn jako národ-
ní kulturní památka.

„Včerejší návštěva dodala před-
chozím jednáním konkrétnější 
obrysy. Pan ministr s nadšením 
obdivoval zámecký komplex a jeho 
zahrady, zejména Jurkovičův 
dřevěný most, který vyvolává úžas 
u každého návštěvníka. Zvláště nás 
potěšila přítomnost paní Naděždy 
Goryczkové, generální ředitelky 
Národního památkového ústa-
vu, která zdůraznila jedinečnost 
zámku v Novém Městě nad Metují,“ 
vyzdvihl starosta Nového Města 
nad Metují Milan Slavík.

V rámci návštěvy regionu 
ministr pokračoval do Broumova, 
kde navštívil městskou knihovnu 
a také místní dominantu – brou-
movský klášter, kde se následně 
zúčastnil diskuze se zástupci 
organizátorského týmu Broumov 
2028, kteří mu představili místní 
kulturní a společenské projekty, 
dále aktivity s podporou kraje 
a města.

Svou cestu ministr Baxa zakon-
čil v Šonově, kde si prohlédl kostel 
svaté Markéty, který je jedním 
z broumovské skupiny barokních 
kostelů, jež se v červenci 2022 staly 
národní kulturní památkou. Kos-
tel vznikl mezi roky 1727 až 1730. 
Jeho autorem je architekt a stavi-
tel Kilián Ignác Dientzenhofer. |

Zahraniční zkušenost jako klíč k budoucímu 
úspěchu

Osobně vní-
mám, že hlavní 
úlohou školství 
je připravit co 
nejlépe dnešní 
žáky a studenty 
na jejich budoucí život – a to 
v rovině profesní i osobní. Jed-
nou z důležitých součástí této 
přípravy je získávání zahranič-
ních zkušeností, proto se snažím 
realizovat a podporovat mnoho 
projektů v této oblasti.  

V uplynulých měsících se nám 
podařilo uzavřít partnerství se 
školami v Tyrolsku a Tridentsku-
-Jižním Tyrolsku. Pro žáky i peda-
gogy z našeho kraje to znamená 
možnost zúčastnit se výměnných 
pobytů, stáží, exkurzí, společných 
projektů, které znamenají spous-
tu nových zkušeností navíc. Děti 
si vyzkouší v praxi nejen anglič-
tinu, ale obecně se zlepší v komu-
nikaci, poznají nové osoby naživo, 
nové způsoby myšlení i nápady.

Dalším příkladem mezinárod-
ní spolupráce je bezpečnostní cvi-
čení Czech Cybertron 2024. Každý 
rok je cvičení větší a propracova-
nější a letos se jej zúčastnili žáci 
už z pěti zemí. Troufám si tvrdit, 
že něco obdobného nenajdete 
nikde v Evropě. 

Abychom školám maximálně 
zjednodušili využívání progra-
mu Erasmus+, usilovali jsme 
o krajskou akreditaci v rámci 
tohoto programu. Mám obrov-
skou radost, že tuto akreditaci 
jsme v oblasti odborného vzdě-
lávání jako první kraj úspěšně 
získali. Právě díky ní dokážeme 
studentům a pedagogům našich 
odborných škol nabízet možnost 
vycestovat do zahraničí a ne-
zatěžovat školy nadbytečnou 
administrativou.

Věřím, že zahraniční zkuše-
nosti dokáží žákům změnit celý 
život.

Arnošt Štěpánek (Piráti)
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SoUtĚŽnÍ KŘÍŽovKa

Jičínská nemocnice nově podává biologickou léčbu onkologickým pacientům
Oblastní nemocnice Jičín 

nově rozšířila možnosti léčby 
onkologických pacientů. Po spl-
nění stanovených kritérií získalo 
tamní oddělení radiační a klinické 
onkologie povolení k podávání 
biologické léčby, za kterou dosud 
museli pacienti z Jičínska cestovat 
do komplexních onkologických 
center. Novinka se zatím týká 
pouze pojištěnců Všeobecné 
zdravotní pojišťovny, ostatní 
zdravotní pojišťovny tuto léčbu 
v jičínské nemocnici v současné 
době nehradí. 

„Biologická léčba cílí na určitou 
strukturu na nádorových buňkách, 
které se od zdravých buněk liší na-

příklad tím, že přežívají či odumí-
rají při jiných podmínkách. Právě 
na to se tato léčba zaměřuje. U dvou 
pacientů se stejnou diagnózou však 
může být léčba odlišná, protože 
struktura daných nádorů se může 
lišit. Předepsání léčby tak vždy 
předchází biopsie nebo laboratorní 
vyšetření odebrané tkáně po ope-
raci,“ vysvětlil primář onkologie 
jičínské nemocnice Jiří Förster.

Biologická léčba není alternativ-
ní metodou ke klasické chemote-
rapii, naopak se obě varianty často 
kombinují. O léčbě u konkrétního 
pacienta musí na základě svých 
vědomostí rozhodnout lékař po do-
hodě s nemocným.

„Naše práce je zvolit u pacienta 
takovou léčbu, která bude pro něj 
ta nejlepší. Musíme posoudit jeho 
celkový zdravotní stav a vitalitu 
a zvolit způsob léčby, který bude 
jednak efektivní, ale zároveň jeho 
vedlejší účinky nebudou pro dané-
ho člověka ohrožující. Nejmoder-
nějším způsobem onkologické léč-
by je v současnosti imunoterapie, 
za kterou můžeme pacienta odeslat 
do specializovaného centra,“ vysvět-
luje primář Förster.

Biologická léčba se v jičínské 
nemocnici bude nejčastěji týkat 
pacientů s nádory prsů, prostaty 
a tlustého střeva (kolorekta) a je 
vždy ordinována v úzké spolupráci 

s Komplexním onkologickým cen-
trem Fakultní nemocnice Hradec 
Králové. 

Oddělení radiační a klinické 
onkologie v Oblastní nemocnici 
Jičín navazuje na dlouholetou tra-
dici paliativní radiační onkologie 
a zajišťuje kompletní onkologickou 
péči. Pacienti přicházejí na dopo-
ručení sousedních onkologických 
pracovišť, jiných specialistů nebo 
obvodních lékařů. Cílem je posky-
tovat kvalitní onkologickou léčbu 
ambulantním způsobem, a zkuše-
ný personál zde proto pacienty léčí 
a sleduje v onkologickém stacioná-
ři se dvěma ambulancemi radiační 
a klinické onkologie. |


